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 نیروهای مسلح باید همیشه
 در مرز دانش حرکت کنند

رئیس سازمان انرژی اتمی در حاشیه 
بازدید از نمایشگاه راهبردی خودکفایی 
و الحــاق تجهیزات چــک و خنثی سازی 
سپاه، آسایش ملــت و جامعه را در پیوند 
دائمی با امنیت دانست، گــفت: نیروهای 
مسلـح و موسساتی کــه در حوزه دفاع و 
امنیت مسوولیت دارند، باید همیشه در مرز 
دانش حرکت کنند تا هر حرکت کسانی که 
تکلیف خود را در ناامن سازی دنیا می دانند، 
خنثی کنند. محمد اسلامی افزود: تحقق 
این موضوع جز با ارتقای توانمندی ها در 
حوزه تکنولوژی و سیستم های شناسایی 
میسر نمـــی شود، برایــن اساس، محقق 
ساختن موضوع مورد اشاره اقدامی است 
که می توان آن را زیبنده جهاد خودکفایی 
دانست و جهاد خودکفایی با این دیدگاه 
به موضوع ساخت دستگاه های چک و 
خنثی سازی اقدام کرده است. اسلامی 
خاطرنشان کـــرد: در ایـــن راستا سازمان 
انرژی اتمی کشور در بخش مربوط به حوزه 
فناوری های پیشرفته از این گونه پیشرفت ها 
هم پشتیبانی و هم بهره برداری خواهد کرد 
تا تلاشگران این عرصه بتوانند در حوزه 
کشف و مقابله با تهدیدات از تکنولوژی های 

نو استفاده کرده و از آن بهره مند شوند.

هیچ واحد تولیدی یا صنعتی 
تعطیل نشود

 دولت مصمم
 به کاهش بیکاری است

 دادستان عمومـــی و انقلاب تهران 
با بیان اینکه رویکرد دستگاه قضایی 
هم مبارزه با فساد و وصول مطالبات 
کلان بانکی و هم جلوگیری از اخلال 
در فعالیت واحدهای تولیدی و صنعتی 
است، عنوان کرد: در بسیاری از پرونده ها 
مطالبات بانکی بدهکاران در دادسرا 
وصول شده و پرونده به مرحله دادگاه 
نرسیـده است.»علــی القاصی مهر« 
در ادامه »تعارض و ناهـماهنگی احکام 
صادره از جـــانب محــــاکم حقوقی با 
محاکم قضایی« یــکی از چالش های 
دادستانی در نحوه بررسی پرونده های 
بدهکـــاران کلان بانکی عنوان کرد 
و در همین زمینه پیشنهاد داد که چند 
شعبه دادگاه حقوقی در یک مجتمع 
قضایی متـمرکز شوند تا از صدور احکام 
متعارض جلوگیری شود. القاصی مهر 
همچنین نحوه اداره اموال شرکت ها و 
واحدهای تولیدی و صنعتی که مدیران 
آن ها به لحاظ بدهکاری در بازداشت یا 
در شرف صدور حکم محکومیت هستند 
را یکی دیگر از چالش های دادستانی در 
پرونده های مربوط به بدهکاران کلان 
بانکی عنوان کرد و گفت که باید تدبیری 
اندیشیده شود تا در جریان بررسی 
پرونده ها، هیچ واحد تولیدی یا صنعتی 

به تعطیلی کشیده نشود.

معاون پارلمانـــی رئیس جمهور 
گفــت: مــــعاون پارلمانی رییس 
جمهوری، دولت را برای حمایت از 
تولید و رفــع مشکلات اشتـغال و 
کاهش بیکاری مـصمم عنوان کرد. 
سید محمد حسینـــــی افزود:  ما به 
روحیه ایثار و شهادت در همه دوران ها 
نیاز داریم. در حـال حاضر به جای 
جهاد نظامی، عرصه های دیگر مانند 
جهاد علمی، فرهنـــگی، سیاسی 
و جهاد اقتصادی برای تولید اولویت 
دارد و در این مسیر باید روحیه ایثار 
و شهادت را داشته باشیم در ادامــه 
مطرح کرد: در حــــوزه اقتصادی هم 
باید آمــادگی کافی داشــت تا خوب 
عمل شــود یعنــی تحریم ها بی اثر و 
تولید شکـــوفا شود.چهل سال قبل 
در چنین ایامی، عملیات ثامن الائمه 
با فرمان امام)ره( انجام شد. آبادان در 
مـــحاصره و خرمشهر در اختیــار 
دشمــن بود و خیلی ها فکر می کردند 
ما نمی توانیم کـــاری انجام بدهیم و 
باید شکست را بپــذیریم اما امام )ره( 
فرمودند محاصره آبادان باید شکسته 

شود و این کار انجام شد. 

سـرمقــاله

بحران ایجاد شده میان ایران و آذربایجان مساله ای است 
که این روزها بسیار مورد توجه و تاکید قرار گرفته و همه در 
مورد آن اظهار نظر می کنند. واقعیت امر بر آن است که مساله 
جمهوری آذربایجان باید از گذشته به نحوی مورد بررسی قرار 
می گرفت که امروز آذربایجان اینگونه برای ایران اظهارات 
خارج از عرف و شرایط منطقه ای نداشته باشد. ایران همواره 
به جمهوری آذربایجان به عنوان کشور دوست و همسایه ای 
که ارتباطات سازنده ای با آن داشته نگاه کرده و هیچگاه نگاهی 
فراتر از یک همسایه شمال غربی به این کشور نداشته است. 
اما در مقابل آذربایجان تحت تحریک برخی کشورها امروز در 
مقابل ایران ایستاده و به برخی اظهارات نسنجیده می پردازد. 
همین مساله نیز باعث شده تا نوع نگاه ایران نسبت به بحث 
آذربایجان تغییر کند و از دریچه دیگری به موضوع جمهوری 
آذربایجان نگریسته شود. البته به نظر می رسد که نگاه در 
مناسبات خارجی  همانند نگاهش در مناسبات داخلی است. 
هرکس انتقاد و مخالفتی داشته باشد خیلی انتقاداتش وارد 
نیست. لذا این نگاه در عرصه سیاست خارجی نیز عینا وجود 
دارد.  اگر ما با آذربایجان مشکلی پیدا کنیم و اختلافی بین ایران 
و آذربایجان، ترکیه و سایر کشورها پیدا شود حق با ایران است. 
یعنی دقیقا همان نگاه در داخل در سیاست خارجی نیز وجود 
دارد. لذا تشخیص می دهند در برخی اوقات حتی در سیاست 
خارجی نیز با قوه قهریه به کشورهای مدنظر پیام خود را بدهد. 
البته ذات اختلافات ایران با آذربایجان و ترکیه مسائلی است 
که باید از طریق دیپلماسی حل و فصل شود. همان طوری که 
جمهوری آذربایجان به خود اجازه می دهد که دارای منافع ملی 
باشد و در راستای همین منافع ملی حرکت کند. این حق برای 
جمهوری اسلامی ایران نیز محفوظ است و ایران بر اساس منافع 
ملی خود پیش می رود. بنابراین راه دفاع از منافع ملی استفاده 
از دیپلماسی و دستگاه سیاست خارجی است و راه دیگری جز 

این نیست.

حل اختلاف ایران و آذربایجان با دیپلماسی 

  برگزاری جلسه سران سه قوه
جلسه سران سه قوه بعد ازظهر شنبه به میزبانی 
رئیس قوه قضائیه برگزار شد. جلســه سران سه 
قوه بعدازظهر روز شنبه )۱۰ مهر( به میزبانی 
حجت الاسلام محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه 
و با حضور سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور و 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس برگزار شد. در این 
جلسه و در ادامه دیدارهای قبلی سران قوا، رؤسای 
قوای قضائیه، مجریه و مقننه درباره مهمترین 
اقتصادی  مسائل  جمله  از  کشور  موضوعات 
گفت وگو و مشورت کردند تا روند رسیدگی به 
مسائل و مشکلات کشور سریع تر و جدی تر 

دنبال شود.

پنجره مذاکرات وین تا ابد باز نمی ماند
وزیرخارجه فرانسه گفت که مذاکرات منطقه ای 
ایران باید فعالیت موشکی این کشور را نیز شامل 
شود. ژان ایو لودریان، وزیر خارجه فرانسه در بخشی 
از گفت وگوی خود با العربیه به مساله ایران پرداخت. 
وی گفت: مذاکرات منطقه ای ایران باید فعالیت های 
موشکی را نیز شامل شود. لودریان مدعی شد که 
برخی اقدامات ایران بازگشت به توافق هسته ای 
را پیچیده می کند. وزیر خارجه فرانسه همچنین 
گفت که پنجره مذاکرات وین تا ابد باز نمی ماند. 
پیش از این جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا خواستار بازگشت به مذاکرات وین در 

اسرع وقت شده بود.

خاکسپاری همسر امام موسی صدر 
مراسم خاکسپــاری همســر امام موسی صدر 
در لبنــان بــرگزار شد. پیکر مرحــومه پــروین 
خلیلی، همسر امام موسی صدر، با حضور خانواده، 
شخصیت های سیاسی و مذهبی و گروه های مختلف 
مردم لبنان از مقابل موسسات امام صدر تشییع و 
در حسینیه الزهراء شهر صور به خاک سپرده شد. 
»شیخ علی الخطیب«، نایب رئیس مجلس اعلای 
اسلامی شیعیان لبنان بر پیکر آن مرحومه نماز 

خواند.

سومین نفتکش ایرانی در خلیج سوئز
سایت اطلاع رسانی تانکر تراکرز اعلام کرد که 
سومین نفتکش حامل سوخت ایران برای لبنان 
وارد خلیج سوئز شده است. سایت اطلاع رسانی 
تانکر تراکرز که اخبار مربوط به حمل و نقل و ذخیره 
نفت خام در نقاط مختلف دنیا را دنبال و منتشر 
می کند با انتشار پیامی در حساب کاربری خود در 
توئیتر اعلام کرد که سومین محموله سوختی ایران 
به مقصد لبنان وارد خلیج سوئز شده است.بنابر 
اعلام تانکر تراکرز، این نفتکش که Fortune نام 
دارد، حامل گازوئیل یا بنزین است که از طریق بندر 
بانیاس در سوریه برای تحویل به حزب الله لبنان 
راهی سوریه است و اکنون از دریای سرخ وارد خلیج 

سوئز شده است.

شناسایی خانه های خالی
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس تاکید 
کرد: قطعا آمار خانه هــای خالی بیش از رقم 
اعلامی تا به امروز بوده و وزارت راه و شهرسازی 
به کمک سازمان بازرسی باید هرچه سریع تر 
نسبت به شناسایی سایر واحدها و معرفی آن به 
سازمان امور مالیاتی اقدام کند. اسماعیل حسین 
زهی با اشاره به ضرورت اجرای دقیق قانون اخذ 
مالیات از خانه های خالی بیان کرد: متولی اجرای 
قانون اخذ مالیات از خانه های خالی وزارت راه و 
شهرسازی است که مکلف است لیست خانه های 
خالی را تهیه و به سازمان امورمالیاتی معرفی 
کند. بر اساس آخرین رایزنی صورت گرفته 
تاکنون حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد 
مسکونی خالی با خود اظهاری مالکان شناسایی 

شده است.

 رونمایی از رادار هرمز 
و شبیه ساز شمس

صبح شنبــه در مراسمی با حضور فرمانده 
نیروی پدافند هوایی ارتش رادار هرمز و شبیه ساز 
شمس رونمایی شد. رادار تاکتیکی برد متوسط 
هرمز و شبیه ساز شمس از سامانه های راهبردی 
برد بلند است که با حضور امیر سرتیپ علیرضا 
صباحی فرد و جمعی از معاونان این نیرو در 
سازمان خودکفایی نیروی پدافند هوایی ارتش 
رونمایی شد. امیر سرتیپ صباحی فرد در مراسم 
رونمایی از این تجهیزات گفت: هدف از اجرای 
پروژه هرمز طراحی و ساخت یک دستگاه  رادار 
برد متوسط است به نحوی که علاوه بر استخراج 
اطلاعات سرعت هدف بتواند فاصله هدف را با 
دقت بالا استخراج و اطلاعات را با کیفیت بالا 
به مرکز کنترل آتش موشک های پدافند هوایی 

ارسال کند.

معاون اول یک مصوبه را ابلاغ کرد
محمد مخبر معــاون اول رئــیس جمهــوری 
مصوبات مربوط به تعیین محمد هادی ایمانیه، 
محسن افشارچی و فرهاد زیویار را به ترتیب برای 
تصدی استانداری های فارس، زنجان و لرستان 
ابلاغ کرد. هیات وزیران در جلسه ۷ مهر ۱۴۰۰ به 
پیشنهاد وزارت کشور با تعیین محمدهادی ایمانیه، 
محسن افشارچی و فرهاد زیویار به ترتیب بعنوان 
استاندارهای فارس، زنجان و لرستان موافقت کرد. 
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری در جلسه 
رای اعتماد هیات وزیران به این ۳ استاندار گفت: 
در انجام امور و مسئولیت ها مهم این است که 
آثار سیاست های نظام و برنامه های دولت توسط 
استانداران در استان ها آشکار و نمایان شود و 
استانداران به عنوان نماینده عالی دولت، نقش 
بسیار مهمی در اجرای سیاست ها و پیگیری امور 

دارند.

اخـــبار کوتاه

آرمان ملی: رئیس جمهور با بیان اینکه تمهیدات آغاز 
آموزش حضوری در مدارس صورت گرفته است، گفت: 
در کنــار اقدامات انجام شــــده برای واکسیناسیون 
معلمــــان، کـــــــادر مدارس، والدین و رانــندگان 
سرویس مدارس، لازم اســـت واکسیناسیون دانش آموزان 
بالای دوازده سال نیز با سرعت انجام شود. سید ابراهیم 
رئیسی در جلسه ستاد ملــــی مقابله با کــرونا، هماهنگی 
وزارت بـــهداشت و وزارت آموزش و پــرورش را در 
واکسیناسیون دانش آمـوزان بالای دوازده سال ضروری 
دانست و افزود: برای سرعت گرفت این کار، وزارت آموزش 
و پرورش مساعدت کند مدارسی که شرایط مناسبی برای 
واکسینه کردن دانـــش آموزان دارند، در اختیار وزارت 
بهداشت قرار گیرد. رئیس جمهور بیان کـــرد: با توجه 
به اینکه برای واکسیناسیون دوازده سال به پایین، نظرات 
علمی مختلفی وجود دارد لذا تا زمانی که به قطعیت 
علمی نرسیم، نباید اقدامی در ایــــن زمینه انجام شود. 
رئیسی در ادامــــه، عادی انگاری و کــــم توجهی به 
رعایت اصول بهداشتی در مبارزه با ویروس کرونا را بسیار 
خطرناک دانست و گفت: اینکه عده ای تصور کنند با تزریق 

واکــــسن از خطرات ویروس کرونا در امان هستند، 
نادرست است و با توجه به نظرات علمی همچنان باید 
شیوه نامه ها بین عموم مردم و گروه ها و مراکز مختلف، با 
جدیت رعایت شود. وی هرگونه ورود و خروج از کشور را 
نیازمند تزریق واکسن کرونا دانست و گفت: حساسیت به 
این اقدام در حقیقت صیانت از سلامت مسافران و زائران 
عزیز است و به مقطع خاصی هم مربوط نمی شــود. 
رئیس جمهور با بیان اینکه مسئولیت اطلاع رسانی درباره 
واکسیناسیون، زمان تزریق و مسائل حوزه بهداشت 
و درمان، با وزارت بهداشت است، گفت: در این زمینه 
باید مراکز و دستگاه های دیگر اخبار و اطلاعات خود را 
با وزارت بهداشت هماهنگ کنند. وی از مدیران وزارت 
بهداشت و کارشناسان حوزه بهداشت و سلامت خواست 
بلافاصله به ابهامات و سوالات طرح شده در فضای عمومی 
جامعه درباره ویروس کرونا واکنش سریع و پاسخ علمی 
ارائه کنند تا مردم دچار نگرانی و یاس نشوند. رئیسی با 
اشاره به اینکه برای مقابله با ویروس کرونا محدودیت های 
هوشمند به مرور جای تعطیلی مراکز را می گیرد، گفت: در 
شرایط کنونی مراکز علمی و پژوهشی باید برای جبران 
عقب ماندگی های ناشی از شیوع کرونا، در مسائل اقتصادی، 
فرهنگی، اجتماعی و آموزشی، نسخه ها و راهکارهای 

مناسب تدوین و ارائه کنند. 
 وضع کنونی قابل قبول نیست

رئیس جمهور شامگاه جمعه نیز در پایان سفر به 
کهگیلویه و بویراحمد با اظهار ناخرسندی از اینکه به دلیل 
شرایط کرونــایی امکان حضـــور در اجتماعات عظیم 
مردمی وجود نداشــــت، گفت: پیش از این سفر، جمعی 
از دوستان را مأمور کرده بودیم که مسائل و مشکلات استان 
را بررسی کـــنند. سید ابراهیم رئیسی  با بیان اینکه این 
استان امکانات و ظرفیت های بسیاری دارد، اظهار داشت: 
اتمام پروژه های نیمه تمام از جمله سدهای در دست 
احداث استان جزو اولویت های دولت برای استان است. 

۲۱۷ طرح در حوزه صنعت نفت و گاز و پتروشیمی، راه 
و شهرسازی، حوزه کشاورزی، صنعت و گیاهان دارویی 
برای کهگیلویه و بویراحمد به تصویب رسیده تا هم روند 
پیشرفت استان و هم اشتغال زایی تسریع شود. رئیسی 
با اشاره به گزارش شماری از وزرا از بازدیدهای مناطق 
مختلف استان گفت: در این گزارش ها، طرح های قطعی 
شده برای استان اعلام شد تا همه مدیران استان یک حس 
مشترک پیدا کنند که این کار، کار خودشان است و باید 
این کارها را به سرانجام برسانند و همچنین پاسخگوی 
مردم و سلسله مراتب اداری هم باشند. رئیس جمهور 
همچنین به سفر خود به منطقه زلزله زده سی سخت و 
نیز گزارش ارائه شده در جلسه از وضعیت مدارس کپری 
و کانکسی اشاره کرد و گفت: همه دستگاه های ذیربط به 
تکمیل خانه های زلزله زدگان تا پیش از شروع فصل سرما 
و نیز سامان دادن مدارس غیراستاندارد موظف شدند. 
همچنین وضعیت خانه های روستایی در خطر تخریب نیز 
باید سامان یابد. رئیسی به طرح ها و برنامه های دیگر دولت 
از جمله ارائه تسهیلات ازدواج جوانان و نیز رسیدگی به 
وضعیت مسکن در شورای عالی مسکن که به زودی تشکیل 
جلسه خواهد داد، اشاره کرد و گفت: حتما تلاش خواهیم 
کرد وضعیت مسکن را در کشور متحول کنیم چرا که وضع 
کنونی، وضع قابل قبولی نیست. رئیسی با بیان اینکه بخش 
مسکن را به عنوان یکی از صنایع پیشران فعال خواهیم 
کرد، گفت: فعال شدن بخش مسکن خیلی از صنایع را 
فعال می کند. وی با اشاره به اینکه طرح های تصویب شده 
و تزریق اعتبارات آنها تحرک خوبی در استان پدید خواهد 
آورد، گفت: بخشی را در معاونت اجرایی نهاد ریاست 
جمهوری ایجاد کردیم که کارش فقط پیگیری اجرای 
مصوبات سفرهای استانی خواهد بود و مردم نیز به طور 
منظم از نتایج اجرای طرح ها مطلع می شوند. رئیس جمهور 
از مدیران استانی و سایر مدیران دستگاه های اجرایی 

خواست از ظرفیت جوانان کشور بیشتر استفاده کنند.

هشدار قاضي القضات به بانك ها     
    مهلت دو هفته ای به کمیته رسیدگی به مطالبات بانک ها

آرمان ملی: رئیـــس قـــوه قــــضائیه به »کمیته 
فرادستگاهی رسیدگی به مطالبات بانک ها« برای ارائه 
راهکارهای افزایش اختیارات و کارآمدی این کمیته، 
مهلتی دو هفته ای داد. حجــــت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای در نشســـت با کـــمیته فرا دستگاهی  
رسیدگی به مطالبات غیرجاری بانک ها، گفت: این کمیته 
از سال ۹۳ تاکنون تشکیل شده است. عنوان شده که 
۱۶۳ جلسه هم برگزار کرده است که طی این جلسات 
به ۱۲ پرونده رسیدگی کرده است. رسیدگی به این تعداد 
پرونده نشان می دهد که این کمیته در اهداف خیلی موفق 
نبوده است و تعداد بالایی از موضوعات که در کشور مسأله 
ایجاد کرده مورد بررسی قرار نگرفته است. وی افزود: 
سوال می کنم آیا از سال ۹۳ تاکنون به مجموعه ای از 
آسیب ها رسیده اید که بشود دستورالعمل در مورد حل این 
چالش ها تهیه کرد؟ رئیس دستگاه قضا از اعضای کمیته 
این پرسش را مطرح کرد که آیا در فرایند وصول مطالبات 
بانکی ملاحظه حمایت از تولید و تولیدکنندگان هم صورت 
گرفته است؟ رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه حمایت 
از تولید داخلی بر همه دستگاه ها لازم است بیان کرد: 
حمایت از تولید یکی از وظایف اصلی بانک ها می باشد و در 
این زمینه باید به صورت عملی فعالیت داشت. وی با بیان 
اینکه فساد سرایت می کند اضافه کرد: مبارزه همه جانبه 

نگر با فساد جزو دستور کارهای اصلی قوه قضائیه است که 
بانک ها هم باید در این زمینه ایفای نقش مهمی داشته 
باشند فساد چه در بانک چه در قوه قضائیه چه در دستگاه 
نظارتی و نهاد ضابطین باشد باید مبارزه جدی شود تا 
سرایت نکند. وی همچنین تاکید کرد بانک ها باید بر نحوه 
هزینه کرد تسهیلات بانکی نظارت جدی و عملی داشته 
باشند. محسنی اژه ای در نشست با کمیته فرا دستگاهی  
رسیدگی به مطالبات غیرجاری بانک ها اضافه کرد: حمایت 
جدی از تولید در شرایطی که درگیر جنگ اقتصادی با 
دشمن هستیم بر همه واجب است و بانک ها از پایه های 
اصلی حمایت از تولید داخلی هستند و مدیران نظام 
بانکی باید مسئولیت خود را در مقابله  با تحریم ها و کمک 
به فعالان اقتصادی و تولید داخلی ایفا کنند. وی تاکید 
کرد: در وصول مطالبات باید مراقب بود هیچ واحد تولیدی 
تعطیل یا نیمه تعطیل نشود و اگر آسیبی در نحوه پرداخت 
تسهیلات و هزینه کرد آن و وصول مطالبات از ابربدهکاران 
وجود دارد باید راه حل آن با کمک مجلس و بانک مرکزی 
تبدیل به یک قانون و دستورالعمل شود. وی اضافه کرد: 
اگر کسی که به نام تولید تسهیلات می گیرد اما آن را صرف 
سرمایه گذاری در حوزه ارز، سکه، زمین  و مسکن می کند 
مرتکب دو تخلف شده؛ هم در هزینه کرد تسهیلات تخلف 
کرده و هم در بازار اخلال ایجاد کرده که ضررش بیشتر از 

تأخیر در تسویه حساب با بانک  است. رئیس دستگاه قضا 
گفت: بانک ها باید علاوه بر اعتبارسنجی  و اخذ وثایق  لازم 
بر روند هزینه کرد تسهیلات  هم نظارت کنند و مطالبات 
را به موقع وصول کنند تا مشتری سوء استفاده نکند. 
محسنی اژه ای اظهار کرد: همه باید ملتزم به قانون باشند؛ 
اگر قانونی اشکال دارد باید اصلاح شود اما زیرپاگذاشتن  
قانون از هیچ کس به ویژه مدیران عالی دستگاه ها قابل 
پذیرش نیست اما گاهی برخی بانک ها خودشان قانون 
را دور می زنند! رئیس قوه قضائیه عنوان کرد: همه  موظف 
به مبارزه با فساد بانکی هستیم  اما مدیران بانک ها باید 
پیشگام مبارزه باشند، فرقی نمی کند مدیر و کارمند 
بانک  یا مشتری یا ضابط و قاضی مرتکب فساد، تخلف و 
سوءاستفاده شود؛ اگر با فاسد، متخلف و سوء استفاده گر 
برخورد نکنیم فساد به دیگر بخش ها هم سرایت می کند. 
وی ادامه داد: اگر مدیران عامل یا مدیران شعب بانکی از 
سوی برخی افراد متنفذ برای پرداخت  تسهیلات  به افراد 
سفارش  شده  تحت فشار هستند، باید از آنها در برابر این 
اعمال نفوذها حمایت شود تا مجبور به انجام اقدام خلاف 
قانون نشوند. اگر کسی مرتکب لغزش یا سوءاستفاده شد 
باید با او برخورد صحیح ، سازنده  و بازدارنده  شود. وقتی 
کسی مرتکب تخلفی شده که با یک تذکر یا برخورد ایذایی 
رفتارش قابل اصلاح است نباید با مانند مجرم برخورد کرد.

صادق زیبا کلام 
استاد دانشگاه

یـــادداشت

موازنه ژئوپلیتیکي در حوزه قفقاز جنوبی با دو رویکرد در حال 
تغییر است. رویکرد اول تلاش جمهوری آذربایجان برای خروج از 
انفعال و انزوای سخت ژئوپلیتیکي از طریق منزوي کردن ایران در 
این منطقه با روش های تقلیدی و ترکیبی است. رویکرد دوم احیای 
ترکیه با گسترش قلمرو نفوذش در منطقه و بسط عینی حوزه 
ژئوپلیتیکی آناتولی که به حسرت یک صد ساله اخیر آنان تبدیل 
شده است. در همین راستا چه بسا که ما در آینده شاهد دیوارکشی 
در مرزهای مسطح و غیرجنگلی با جمهوری آذربایجان و ایران 
هم باشیم. مشخصا رفتارهای امروز جمهوری آذربایجان نتیجه 
حمایت های احساسی ایران از جنگ قره باغ به نفع باکو است که 
بدون درک درست علل تحولات قفقاز جنوبی از سیستم به شدت 
وابسته و منزوی جمهوری آذربایجان حمایت شد. ما هنوز در تجزیه 
و تحلیل سیاسی و تحولات پیرامون مرزها به این درجه از درک 
و فهم نرسیدیم که تصمیم گیری های ما باید مبتنی بر جغرافیا 
باشد، نه دلایل توجیهی دیگر که نتیجه آن عکس می شود. یکی 
از نکات اساسی که ایرانی ها و آذری ها باید به آن توجه کنند این 
است که باید واقع بین بود و  نباید از منظر ناسیونالیستی صرف به  
موضوعات این چنینی نگاه کرد. اساسا هیچ آذربایجانی به آذربایجان 
دیگری نخواهد پیوست و گسست جغرافیایی موجب، امکان اتحاد 
جغرافیایی واحد را در این قلمرو خاص به صفر رسانده است. موضوع 
اصلی در جهان امروز منافع و رقابت است که به هم گره خورده اند، 
وگرنه اگر چنانچه قرار بر پیوند جغرافیایی بود که در همین داخل 
ایران مناطق بهم پیوسته جغرافیایی از هم جدا نمی شدند و 
استان های جدیدی مثل زنجان و اردبیل شکل نمی گرفتند. همین 
الان اگر تقسیمات کشوری و ملاحظات سیاسی و امنیتی اجازه 
بدهد، استان های آذری به چهار استان دیگر تقسیم می شوند. کافی 
است کمی دور از تعصبات و هیجانات به مسائل نگاه کنیم تا متوجه 
این حقیقت جغرافیایی بشویم. مسیر جهان امروز بیشتر به سمت 
کثرت گرایی است تا وحدت گرایی. جمهوری آذربایجان از منظر 
ژئوپلیتیک ارزش این همه توجه را ندارد، اما نداشتن راهبردهای 
مشخص توسط ایران به ویژه در مواقع خاص، از کاه کوه می سازد 
و هزینه امنیتی مرزهای ما را در حد بالایی افزایش می دهد. تنها 
مسأله راهبردي مسأله انرژی و ذخایر نفت این جمهوری ناسازگار 
با ژئوپلیتیک دریای خزر است که به آن اهمیتی بیشتر از دیگر 
جمهوری های خلق شده در قفقاز بعد از فروپاشی شوروی می دهد. 
از این منظر جمهوری آذربایجان نه عمق استراتژیک ماست، نه 
شریک راهبردی. تنها یک همسایه معمولی و شریک محلی به 
حساب می آید که به واسطه برخورداری از نفت فراوان در مسأله بازار 
نفت به ویژه ترانزیت انرژی از طریق خط لوله باکو ،جیحان، تفلیس 
تبدیل به رقیب ما شده است. این مسأله حیاتی جمهوری آذربایجان 
را به زیر چتر پیمان های حمایتی از حوزه ژئوپلیتیک غربی و آمریکا 
قرار داده و به واسطه دلدادگی سران باکو از زمان حیدر علی اف تا به 
امروز و به واسطه حضور بازیگران مزاحمی مثل ترکیه و اسرائیل، در 
حال خروج از یک همسایه معمولی به همسایه ای دردسرساز است 
و استمرار سیاست ضد ایرانی سران باکو و جنبش های ضد ایرانی در 
این کشور کار را برای ایران در جهت اتخاذ تصمیمی راهگشا بسیار 
سخت کرده است. هر گونه تصمیم ایران در این منطقه عوارض و 
پیامدهای منطقه ای  و جهانی به دنبال خواهد داشت. در حال حاضر 
نیز عمده موضع گیری های ایران در قبال یاغی گری آنکارا و باکو 
منفعلانه است و طرف مقابل از رفتارهای متناقض و پر از اشتباه 
ایران، پیام بازدارنده ای  دریافت نمي کند. متاسفانه در سال ۳۹۹۱ 
در کنفرانس تهران وا دادیم و نتیجه آن شد که حیدر علی اف بعد 
از نماز جمعه اجباری دانشگاه تهران و بازگشت به باکو اسب خود را 
زین کرد تا با نادیده گرفتن ایران سهم ما را در خزر غارت کند و ما 
امروز به جای راهبردی اثرگذار، چاره را در فحاشی و نثار کردن مرگ 
به سران این کشورها می بینیم و همچنان مرغ ما یک پا بیشتر ندارد.

     انفعال ژئوپلیتیکی آذربایجان
 و دردسرهای ایران

آرمان ملی: طی روزهای اخیر تنش میان ایران و 
آذربایجان بالا گرفته و از مقامات کشورمان گرفته تا 
چهره های سیاسی و نمایندگان مجلس نسبت به این 
موضع واکنش نشان دادند.  این در حالی است که در پی 
تحرکات سیاسی - نظامی جمهوری آذربایجان، ارتش 
جمهوری اسلامی ایران روز جمعه رزمایش فاتحان خیبر 
را برگزار کرد. امیر سرتیپ فرهاد آریان فر معاون عملیات 
نیروی زمینی ارتش هدف اظهار کرد: پیام رزمایش فاتحان 
خیبر به کشور های دوست و همسایه، صلح و دوستی 
و برای دشمنان نظام پاسخی کوبنده خواهد بود پیش 
از این الهام علی اف، رئیس جمهور جمهوری آذربایجان 
در گفت  وگویی با اتهام زنی علیه ایران به طرح ادعا هایی 
درباره ورود غیرقانونی کامیون های ایرانی به منطقه قره باغ 
پرداخت. همین مساله نیز باعث شد تا ایران بخشی از قدرت 
دفاعی خود را در مرزهای شمال غربی به رخ همسایگان 
بکشد تا از افکار شوم و پریشان خود که  با تحریکات ترکیه 
در سرمی پرورانند دست بردارند.  اخیرا اردوغان رئیس 
جمهور ترکیه در اظهاراتی زیاده خواهانه ادعا کرده که 
هیچ تحرکی در منطقه نباید بدون اجاره ترکیه صورت 
گیرد. این در حالی است که خود ترکیه هنوز با مشکلات 
داخلی مواجه است و چند سالی از کودتای داخلی بر علیه 
اردوغان در این کشور می گذرد نکته جالب که روز گذشته 
فارن پالسی فاش کرد این بود که اردوغان بیمار است. این 
نشریه نوشت: »در ماه های اخیر چند ویدئو منتشر شده 
که در آنها به نظر می رسد این رهبر ترکیه وضعیت جسمی 
خوبی ندارد. برخی از آنها واضح تر از بقیه هستند و آنها 
مجموعا پرسش هایی مشخص را درباره سلامت اردوغان 
مطرح می سازند.« این در حالی است که مواضع اخیر 
تهران از یک سو  و رزمایش فاتحان خیبر ارتش جمهوری 
اسلامی که قدرت دفاعی ایران را به رخ صهیونیست ها  
و همسایگان غافل کشاند  باعث شده تا آذربایجانی ها 
از مواضع کوتاه آمده و عقب نشینی کنند. چنانکه الهام 
علی اف رئیس جمهور آذربایجان در آخرین اظهار نظر 
خود نسبت به اتفاقات اخیر بر حمایت این کشور از طرح 
همکاری منطقه ای کشورهای منطقه قفقاز با ایران، روسیه 
و ترکیه تاکید کرده است. به نظر می رسد آذربایجان به این 
نتیجه رسیده که نباید با طناب پوسیده صهیونیست ها به 

چاه برود و گول بازی های اردوغان را بخورد و منافع کشور 
خود را دستاویز برخی کشورها قرار ندهد. به عبارت دیگر 
با اظهارات تازه رئیس جمهور آذربایجان می توان اذعان 
داشت که صدای صلح از باکو شنیده می شود. باید منتظر 

موضع گیری مقامات کشورمان در این خصوص باشیم.
 واکنش نمایندگان مجلس ایران

مسائل و اتفاقات اخیر باکو و تحرکات سیاسی - نظامی 
جمهوری آذربایجان، باعث شد تا مجلس نیز نسبت به 
این اتفاقات واکنش نشان دهد و نمایندگان از آستانه 
تحمل و صبر استراتژیک ایران در مقابل مسائل منطقه 
سخن بگویند و رزمایش فاتحان خیبر را آخرین فرصت به 
دولت آذربایجان برای فهم قدرت ایران دانسته و مخاطب 
اصلی رزمایش را »صهیونیست های کودک کش« بیان 
کنند. چنانکه فدا حسین مالکی، عضو کمیسیون امنیت 
ملی مجلس درباره اظهارات مداخله جویانه رئیس جمهور 
آذربایجان درباره مانور نظامی کشور و اینکه ایران هیچ گاه 
آغازکننده هیچ درگیری در منطقه نبوده است و تنها به 
حفظ تمامیت ارضی خود اهتمام ورزیده است، گفت: »از 
آقای علی اف انتظار نداریم از اسرائیلی ها پشت مرز های 
کشورمان پذیرایی کنند و مانوری که ارتش و سپاه 
انجام دادند دقیقاً معنی دار است، اما برای تمامیت ارضی 
آذربایجان خطرزا و تهدیدآمیز نیست.« تعدادی از 
نمایندگان مجلس در صفحات شخصی خود در توئیتر 
به برگزاری رزمایش فاتحان خیبر و همچنین اظهارات و 
اقدامات مقامات دولت جمهوری آذربایجان واکنش نشان 
دادند، از جمله سید محمدرضا میرتاج الدینی نماینده 
تبریز نوشت: »جمهوری اسلامی ایران حسن همجواری 
و برادری خود با  جمهوری آذربایجان  را در ۳ دهه گذشته 
در میدان عمل اثبات کرده و از این رو ایجاد مانع در مسیر 
ترانزیتی کشورمان در قفقاز برخلاف حسن همجواری 
است. ایران هرگونه تغییر در  ژئوپلیتیک منطقه و مرز ها 
را نپذیرفته و آن را  خط  قرمز  خود می داند.« «مهرداد 
گودرزوند چگینی نماینده رودبار چنین آورد: »رزمایش 
خیبر، آخرین فرصت به دولت آذربایجان برای فهم 
قدرت ایران درخصوص مرز های بین المللی بدون تعارف 
است. رزمایش خیبر، آذربایجان قدرت ایران.« وحید 
جلال زاده رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 

نوشت: »مخاطب اصلی رزمایش فرزندان رشید ملت 
ایران در  ارتش  حزب ا...، نه جمهوری آذربایجان، بلکه 
صهیونیست های کودک کش و پیمانکار منطقه ای مزدوران 
ادلب است. آقای علی اف!  دوستی ملت ایران را قدر بدانید.« 
سید محسن دهنوی عضو هیات رئیسه مجلس تاکید کرد: 
» آمریکا و اسرائیل برای ایجاد تغییرات ژئوپلیتیک به ضرر 
ایران و روسیه، الهام علی اف را وارد سناریوی خطرناکی 
کرده اند. قلب ۶ میلیون شیعه در جمهوری آذربایجان 
متمایل به  ایران  است. مقامات این کشور کوچک و همسایه، 
به جای بازی با دم شیر، سر عقل بیایند وگرنه ما ناچار به 
اقدام می شویم.  جلال رشیدی کوچی نماینده مرودشت 
نوشت: »صبر استراتژیک نظام قدرتمند جمهوری اسلامی 
ایران حدی دارد! دشمنان خوار و زبون که در اذهان مشوش 
خود، خیالات موهوم می پرورانند، بدانند با شلیک هر گلوله 
به سمت ایران اسلامی یا متحدانش، یک موشک سهم آنها 
و موشک دوم سهم تل آویو، حیفا، عکا، اشدود و... خواهد 

شد!  شک نکنید.« 
 عقب نشینی علی اف

رئیس جمهور جمهوری آذربایجان در گفت وگویی بر 
حمایت این کشور از طرح همکاری منطقه ای کشورهای 
منطقه قفقاز با ایران، روسیه و ترکیه تاکید کرد. الهام علی 
اف در گفت وگوی اختصاصی با خبرگزاری افه اسپانیا 
درباره احتمال همکاری فعالانه منطقه ای میان سه کشور 
قفقاز جنوبی با ۳ کشور همسایه یعنی روسیه، ایران و 
ترکیه گفت: بله ما از طرح پیشنهادی رئیس جمهور ترکیه 
در زمینه این بستر همکاری منطقه ای حمایت می کنیم؛ 
طرح ۳+۳. ارمنستان هنوز جوابی نداده است. خودتان 
شاهدید، باز هم موضعی غیرسازنده از سوی ارمنستان اما 
ما به کل از آن حمایت می کنیم و این طرح نه تنها برای 
ثبات بعد از جنگ، بلکه به طور کلی برای توسعه منطقه ای 
در حوزه ما اهمیت خواهد داشت.  علی اف ادامه داد: چون 
اگر ما بتوانیم این قالب همکاری را میان شش کشور 
منطقه ایجاد کنیم، تبدیل خواهد شد به تضمین اصلی 
برای ممانعت از هرگونه خصومت جدید، عامل مهمی 
برای همکاری منطقه ای خواهد شد و منافع زیادی از آن 
حاصل خواهد شد. فقط به منظور آغاز کردن ارتباطات که 
آذربایجان قویا از آن حمایت  می کند، ما می توانیم فورا 
گردش معاملات میان کشورهای منطقه را افزایش دهیم، 
شاید بتوانیم تنها با آغاز ارتباطات هزاران شغل جدید 
ایجاد کنیم. او همچنین  تصریح کرد: اما اگر بتوانیم تجارت 
دوجانبه را ارتقا دهیم، اگر بر پویایی مثبت تمرکز کنیم، 
منطقه ما از منطقه تنش به منطقه صلح و ثبات تغییر 

شکل خواهد داد.

»آرمان ملي« از مواضع تازه رئیس جمهور آذربایجان در مناقشات مرزي گزارش مي کند:

صــداي صلــح از باکــو
 الهام علی اف: از طرح همکاری منطقه ای با ایران حمایت می کنیم
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